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Vážení spoluobčané  

vítáme Vás na stránkách jubilejního 10. hasičského 

listu. Věříme, že pro Vás bude zajímavý a jelikož je tento 
list jubilejní, připravili jsme si pro Vás dva malé dárky. 

První je pozvání na cimbálovou muziku “Falešnica“ 

a druhý recept pro Vaše zdraví. 

Před nedávnem jsem si totiž položil otázku: „ Co je 
pro člověka přínosnější, popřát mu hodně zdraví, nebo 

poradit něco malého co jej ke zdraví posune?“ Nyní se již 

pohodlně usaďte a vychutnávejte si řádky textu, které 
budou opět protkány nejen hasičskými aktivitami, 

všeobecnými informacemi, zajímavostmi, ale i děním 

ze života naší obce. 

Hasičské akce  

okresní konference  

Hasičský sbor Lobodice byl oceněn, na okresní 

konferenci OHJ Přerov, konané dne 6.3.2015 v Přerově, 
Zlatým talířem za příkladnou činnost a reprezentaci MHJ 

v letech 2010 – 2014.  

V. sjezd Moravské hasičské jednoty 

V sobotu dne 14.3.2015 proběhl v Žabčicích u Brna 

V. sjezd Moravské hasičské jednoty. Tento vrcholný 

orgán se řádně schází v pravidelných pěti letých 

intervalech. Na sjezdu byl opětovně zvolen prezidentem 

MHJ Zdeněk Milan.  

Sjezdu se účastnili také významní hosté v čele 

s hejtmanem Jihomoravského kraje Michalem Haškem. 

Proběhlo zde též ocenění jednotlivců a družstev, kteří se 

významnou měrou podíleli na reprezentaci a fungování 

MHJ.  

Za náš hasičský sbor byli oceněni: 

Pan František Vymazal nejvyšším vyznamenáním MHJ, 

Řádem Tituse Kršky, za dlouholetý rozvoj hasičského 

hnutí republikových rozměrů, včetně mládežnického. 

MOTTO:  Hasič nikdy neví, kdy a zda-li se vrátí. Jezdí 

tam, odkud druzí utíkají. Zachraňuje tam, kde se často 

svádí boj se smrtí. Prožívá osudy jiných a přitom osud 

vlastní. 

 

Pan Jaromír Krátký, Antonín Krátký a Ing. František 

Řihošek Řádem Prezidia MHJ prvního stupně za aktivní  

činnost v orgánem MHJ. Družstvo žen Řádem 

za příkladnou práci prvního stupně, za vzornou 

reprezentaci Moravské hasičské jednoty. 

16. Hasičský country bál 

Dne 24.1.2015 pořádal náš sbor již svůj 

16. Hasičský country bál, na němž hrála country kapela 

Šediváci. Ples zahájili mladí hasiči s přípravkou, kteří 
ukázali něco z hasičské činnosti. Pak své umění  

předvedla děvčata z Lobodic, která učí tancovat 

Hanka Navrátilová. Později se ještě předvedli, se svým 

moc pěkným tanečním vystoupením starší žáci. 
Na pohoštění měli hasiči připraveny mexické fazole 

s pekelníkovou topinkou. Občerstvení zajišťoval bar, 

peklo a byly k dispozici také míchané nápoje, které jsou 
v poslední době čím dál víc populární. Tradiční bohatá 

tombola se svojí první cenou, velkým grilovacím 

zařízením, byla ozdobou plesu. Celý večer byl nasycen 
akcemi, pestrostí, tancem a dobrou atmosférou. 

Mladí hasiči 

Tovačovské hasičské piškvorky  

V sobotu 7.3.2015 se oddíl mladých hasičů a poprvé 
také družstvo  dorostů zúčastnili šestnáctého ročníku 

Tovačovských hasičských piškvorek, ve sportovní hale. 

V 10 hodin bylo  zahájení nástupem družstev. 
Za Lobodice bojovala družstva přípravky, mladších 

žáků, starších žáků a dorostu. Náš sbor obsadil jako 

jediný všechny kategorie. Dopoledne se soutěžilo 

ve třech disciplínách Savicové dělo, Slepospoj, 
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Ping-pong vejce, následovala obědová přestávka 

a po ni zbylé dvě disciplíny Opaskofotbálek 

a Morseožebřík. Soutěž byla dokončena  po třinácté 
hodině, následovalo vyhodnocení, kterého se již naši 

mladší a přípravka neúčastnili, jelikož v Lobodicích 

pořádal SK Sokol dětský maškarní ples a my jsme děti 

dovezli domů dříve, aby jej stihly. V konečném součtu 
výsledků všech pěti soutěží se naše družstva  umístila 

takto: dorost 1. místo, starší žáci 4. místo, mladší žáci 

1. místo a družstvo přípravky 1. místo. 

Čelčický uzel 

V sobotu dne 21.3.2015 se zúčastnili mladí hasiči 

uzlovací soutěže v Čelčicích, která nese název “Čelčický 
uzel“. Je to soutěž pětičlenných družstev i jednotlivců. 

Mladí hasiči zde soutěží v pěti uzlech, kterými jsou: lodní 

smyčka, tesařský uzel, plochá spojka, zkracovačka a úvaz 

na proudnici. V Čelčicích měli připraveny celkem 
4 soutěžní dráhy, takže závody měly spád. 

Za Lobodice soutěžilo jedno družstvo mladších žáků, 

jedno družstvo starších žáků, ale také v kategorii 
vedoucích dvě děvčata, která mají více jak 16 roků. 

Mladým hasičům se dařilo s průměrným úspěchem. 

Mladší obsadili ve družstvech 6. místo z dvanácti 

kolektivů. Starší žáci obsadili 10. místo ze čtrnácti 
kolektivů. Za jednotlivce se nejlépe umístili v mladší 

kategorii Leo Nemrava na 25. místě a ve starší kategorii 

Lenka Urbanová na 16. místě.  

Taneční soutěž - Fire dance 

V sobotu 28.3.2015 proběhla v Žabčicích u Brna 

taneční soutěž mladých hasičů, pod názvem Fire dance, 
která zde zapustila své kořeny, protože se v krásném 

prostředí místního kulturního domu letos konala 

již popáté. Díky žabčickému hasičskému sboru měla opět 

vysokou organizační a společenskou úroveň  
přípravka: 

Jaroslav a Veronika Štěpánkovi, Petr a Sabina Řihoškovi 

mladší žáci: 
Filip Holomčík, Karolína Zatloukalová 

Leo Nemrava, Gabriela Dočkalová 

Dominik Smištík, Eva Koschatzká 
Václav Koschatzký, Vendula Hegerová 

Martina Urbanová, Michaela Symerská 

starší žáci: 

Petra Zdráhalová, Kristýna Orlová 
Lenka Urbanová, Monika Bocanová 

Petr Navrátil, Zdena Hegerová 

dorost: 
Michaela Partyková, Veronika Smolková 

Za náš sbor jsme měli také zastoupení v řadách 

porotců. Tohoto úkolu se zhostila paní Petra Nemravová. 

Soutěžilo se v těchto tanečních disciplínách. Přípravka: 
mazurka, volný tanec. Mladší žáci: mazurka, polka, volný 

tanec. Starší žáci a dorost: cha-cha, polka, volný tanec. 

Musím se ještě zmínit o vystoupení přípravky, které 
bylo velmi milé, přispívající k dopravní výchově dětí. 

Chlapci s kartónovými autíčky kolem pasu, které 

jim připravili rodiče. Děvčata s reflexními vestičkami 

a všichni s kruhy třech barev, jako symbol semaforu, 

byli na parketě obdivováni celým obecenstvem. 
Nejlepší z našich párů se umístili: Petra Zdráhalová 

s Kristýnou Orlovou na 3. místě. Michaela Partyková 

s Veronikou Smolkovou na 1. místě. Tance, kterými 

jsme se prezentovali v Žabčicích Vám předvedeme 

v sále kulturního domu v pátek 10.4.2015 od 17.30 h 

při akci MLADÍ HASIČI TANČÍ. 

Postřehy občanů 

Pan Zdeněk Kadlec 

srdce leteckého modeláře 

Zdeněk Kadlec se již od dětství věnuje krásnému 
koníčku, jimž je letecké modelářství. Tento koníček není 

zrovna jednoduchá záležitost, protože člověk, který se 

jim zabývá musí ovládat téměř všechny technické 

profese. 
Musí být zručný strojař, umět se vyznat 

ve spalovacích motorech, vědět jak fungují, umět 

je seřídit. Musí umět tesařskou práci, protože stavba 
letadla spočívá v přípravě nepřeberného množství 

různých tvarů balzových a smrkových prvků, které 

si musí sám vyrobit. Modelář musí být i chemik, umět 

pracovat s lepidly, připravovat si jejich různé druhy, 
směsi, poměry. Musí být i elektrotechnik, vyznat 

se v radiovém řízení a všem co k tomu patří a vůbec není 

jednoduchá záležitost umět takový stroj ve vzduchu 
ovládat. V neposlední míře musí letecký modelář 

rozumět i matematice, mechanice a umět si spoustu věcí 

vypočítat a v neposlední řadě se také umět vyznat 
v plánech. Když mi nadšeně říkal, že z rukou modeláře 

a taky z ovzduší musí být cítit ricinový olej a motory 

musí brčet, cítil jsem, že v jeho díle je skryto i veliké 

modelářské srdce. 
Má obavy, že spalovací modelářské letecké motory 

s malým zdvihovým objemem brzy zaniknou, protože 

jsou stále více nahrazovány motory elektrickými. 
Propaguje průkopnický směr leteckého modelářství 

a neopouštění klasických hodnot zakladatelů tohoto 

krásného umění. Říkal, že pokud se malé spalovací 
motory přestanou vyrábět ukončí tuto činnost i on a začne 

se zabývat většími modely. Ke Zděňkovi jsem přišel 

právě  včas, poněvadž nyní vyrábí polo maketu letadla 

typu Bleriot, který ponese čtyřdobý motor jednoválec 
se žhavícím zdvihovým objemem 13 kubíků. Viděl jsem 

rozpracované modely křídel a model trupu, je to krásná 

věc. Zdeněk povídal :„Mám výkresovou dokumentaci 
podle níž to dělám. Tato dokumentace vyšla, již dříve, 

v časopisu modelář. Provádím výpočty, protože letadlo 

zvětšuji o jednu třetinu, trup je ze smrkových lišt, 

potažených překližkou, křídla jsou kombinace balzy 
se smrkem. Čím budou potaženy ještě přesně nevím.“ 

Letečtí modeláři se zabývají třemi výrobními typy 

letounů. Jsou jimi: maketa, polomaketa a model. Maketa: 
je to věrná zmenšenina letadla. Polomaketa: má tvar 

skutečné předlohy letadla, ale liší se vynecháváním 
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některých detailů, které zhoršují letové vlastnosti. Laik 

polo maketu od makety nepozná. Model: Je malý létající 

stroj, který je vzdálený skutečné předloze, neodpovídá 
skutečnému tvaru letadla. Zdeněk mně s úsměvem 

prozradil, že se asi stále více zdokonaluje: „ Dříve jsem 

měl jedno letadlo v provozu a jedno rozestavěné. 

Než jsem je stačil dokončit, to které bylo v provozu jsem 
rozflákal. Nyní mám tři v provozu a jedno rozestavěné, 

opět se usmál.  

Zavedl mě také do míst, kde má letadla uložena. 
Jsou to krásné stroje, do nichž je vryto umění, láska 

a nespočet hodin práce. Jako první vyrobil polomaketu 

amerického letadla ze druhé poloviny 60.let minulého 
století Porterfield CP65, kterou později rozbil. Trosky 

letadla si však uložil. Po čase mu to nedalo a s pomocí 

již nových výrobních technologií, jej dal znovu 

dohromady a letadlo může opět slavně brázdit ovzduší. 
Jako druhý sestavil model motorového větroně Fit 1800. 

Ta číslovka znamená rozpětí jeho křídel. Sám jsem 

byl svědkem toho, jak krásně umí plachtit pod oblohou. 
Ve sledu třetí, skvost, nádherné letadlo, které je pro naše 

oko asi nejznámějším, je polo maketa letadla Z-37 

Čmelák. Tato všechna letadla vyráběl doma v malé 

kuchyňce na stole. Maruška to toleruje a říká: „ Málo 
místa všude je prachu, smradu z kanagonu, ale když 

ho to baví…“  

Se svými letadly nejraději létá na Chropyňském 
letišti, které není tak daleko a jsou zde nejlepší 

podmínky. Ukazoval mi video, kdy na Porterfielda 

namontoval malou lehkou kameru. Byla to krásná 
přírodní scéna krajiny, kterou letadlo pomocí kamery 

zachytilo. I tak lze využít koníčka k dalším záměrům. 

Jak jsem již uvedl dříve, nyní je ve výstavbě další polo 

maketa letadla typu Blériot a proto držme Zdeňkovi 
a jeho Blériotu pěsti, ať se brzy proletí pod modrou 

oblohou. 

Pan František Řihošek  

Hasičskou historii v Lobodicích píše také jedno 

ze zásahových vozidel, o němž nám něco pověděl 

pan František Řihošek, a je jím CAS 32 – T 148. Jedná 
se o hasičskou cisternu s výkonem čerpadla 3200 litrů 

za minutu. S objemem nádrže 6 kubíků vody, která 

je postavena na podvozku Tatry T 148. V dnešní době 

jsou již modernější a vybavenější hasičská zásahová 
vozidla, ale tento stroj je funkčním a spolehlivým 

vozidlem hasičské zásahové jednotky. 

Jakým způsobem se toto vozidlo ocitlo v hasičském 
sboru Lobodice jsem se zeptal člověka, který k němu měl 

tehdy velmi blízko a tím je František Řihošek starší. 

Překvapil mě slovy: „ Já jsem si ji sám dovezl v roce 

1976 z Vysokého Mýta. Vyrobili ji v tom roce v Karose 
a asi přímo z výrobní linky putovala do našeho sboru. 

Tehdy jsem s ní jezdil já, Bohuš Onderku, Pepa Šulc, 

který si čerstvě udělal trojku a asi i Pepa Chytilu“, 
pokračoval dále: 

„ Před Tatrou tu byl ještě Trambus, cisterna, který 

šel dva měsíce před ní do hasičského sboru 

v Opatovicích.“ Dozvěděl jsem se dále od Frantika, 

že polovinou financí na ni přispěl okres a druhou 

polovinou Plynárna v Lobodicích. Já sám jsem již dříve 
slyšel, že takové těžké zásahové vozidlo náš sbor tehdy 

obdržel, snad jako první dobrovolný hasičský sbor 

v republice. Bylo to v té době i z důvodu požární 

nebezpečnosti v naší oblasti, z důvodu přítomnosti 
podzemního zásobníku plynu. 

„Tatra šla do nových garáží,“ pokračoval František 

Řihošek: „ty se postavily po zbouráni Nesvadbovy 
stodoly.“ „ Tehdy se veliká část pálených cihel opět 

využila, dost tam tehdy pracoval Oldřich Řihošek 

z Okrouhu.“ Pak mi ještě pověděl, že tehdy mělo dost 
kluků hasičů trojku to znamená, že mohli řídit náklaďák. 

A kdo měl trojku, tak byl strojníkem: „ Kde nás tehdy 

zavolali k ohni, tam jsme jeli.“ Hasičská Tatra bude mít 

příští rok jubileum 40 roků. A to by si pro svoji stálou 
spolehlivost zasloužila oslavit.  

Paní Ilona Hnízdilová 

Je vrchní sestrou ošetřovatelské služby v Charitě 
Kojetín. Je to osoba, která má nejblíže k ošetřování 

převážně seniorů, ale i ostatních, k nimž každodenně 

dojíždí a poskytuje jim kvalifikovanou ošetřovatelskou 

zdravotní péči v domácím prostředí. Pověděla nám něco 
o terénní službě, kterou budou zajišťovat pracovníci 

denního stacionáře v Kojetíně od 1.1.2016.  

Avšak již nyní sváží a rozváží služba, převážně 
seniory, na denní pobyty, které mají různé programy 

a zaměření i z okolních vesnic, např. Polkovic, 

Uhřičic,Němčic, Víceměřic.  
Terénní služba bude na pozvání potřebných zajíždět 

do domácností na výpomoc. Bude to takzvaná asistenční 

služba v domácím prostředí. Tato služba bude 

samozřejmě zpoplatněna. Avšak pro ty, kterým již 
neslouží zdraví nebo si nemohou kolem sebe již podělat 

potřebné věci, se tato nabídka bude zdát možná zajímavá. 

Asistenční služba zájemcům může nakoupit, okoupat je, 
uklidit byt, umýt okna, přinést jim oběd, umýt nádobí, 

vyvézt je na procházku, zavézt k doktorovi, ostříhat, atd. 

Je to myšleno, jak pro potřebné, kteří žijí sami, tak i pro 
ty, kteří žijí ještě s rodinnou, která však musí přes den 

do práce.  

Hlavní a nejcennější smysl asistenční služby tkví 

v tom, že například lidé, kteří jí budou využívat, budou 
i přes své staří moci zůstat co nejdéle ve svých 

domovech, pokud budou moci. Tam kde prožili 

převážnou většinu svého života tam, kde se cítí nejlépe, 
kde se cítí v bezpečí. Říká se, že starý strom nepřesadíš a 

pokud tak učiníš, uschne. Tím je řečeno vše.  

Cesta ke zdraví 

Vítejte při pročítání řádků v rubrice cesta ke zdraví, 
kterou jsme nově otevřeli v minulém hasičském listu, 

v níž jsme si pověděli o návaznosti a postupném 

seznamování s tímto tématem. Prozradíme si něco o tom, 
čím by se měl člověk stravovat a naopak co škodí 

dobrému fungování jeho zažívacího ústrojí, z důvodu 
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genetického založení. Ukážeme si to na příkladech, 

aby jste mohli co nejlépe pochopit, proč tomu tak je a 

také mohli přemýšlet o tom, dává-li to smyl. Možná také 
někteří z Vás časem začnete uvažovat o tom, že toto téma 

by Vás mohlo posunout k hodnotnějšímu životu, 

kdy ráno procitnete a budete se cítit silnější, zdravější, 

bude Vás více těšit každodenní práce, Vaše zájmy 
a to bez rozdílu věku. Možná u některých z Vás budou 

časem postupně putovat do koše i některé tabletky 

( chemie ), zatěžující Váš organismus. Chcete-li k tomu 
postupně dospět, pak se nyní pojďme ponořit do počátků 

lidské existence, v níž nám půjde hlavně o hledání 

důkazů, které ukazují, jak funguje lidské trávící ústrojí.  
Pod názvem „Lucy“ se skrývá etiopský 

archeologický nález, z roku 1974, téměř kompletní 

homoidní kostry, jejíž stáří bylo určeno na 3,2 milionu 

let. Dvacet let po„Lucy“ byl ve stejném Etiopském 
regionu učiněn další objev homidů, či šimpanze 

s odhadovaným stářím dokonce 4,4 miliony let. Údajně 

se jednalo o jedince z druhu Ardipithecus ramidus – první 
lidský předek po rozštěpení z rodokmenu, který 

produkoval moderní Šimpanze. Homoidní opice 

(Šimpanzi) jsou býložravci a patří do podskupiny 

plodožravců, kteří se živí výhradně potravou rostlinného 
původu. Jako jsou ovoce, bobule, semena, jádra, kořínky, 

hlízy, listy. Pravda bude možná pro mnohé krutá, ale ona 

si bohužel nevybírá. Počátek nedorozumění vznikl 
v dávných časech, kdy se člověk seznámil s ohněm 

a zjistil, že se na něm dá připravit maso. Lidský 

organismus k tomu však nebyl uzpůsoben a ani se nikdy 
nepřizpůsobí.  

Když porovnáme trávicí ústrojí člověka, býložravců, 

všežravců a šelem (masožravců), uvidíme, že člověku 

nejbližší jsou antropoidní opice neboli lidoopi. Například 
Gorila má stejné zažívací orgány jako člověk. Oproti 

tomu Tygr stejné hmotnosti jako člověk, má střeva 

dlouhá jen 1/5 lidských. U člověka masitá strava prochází 
střevy příliš dlouho, a proto dochází k jejímu hnilobnému 

rozkladu a vzniklé jedy způsobují různé choroby. Sliny 

člověka jsou zásadité, u masožravců kyselé. Žaludeční 
šťávy šelem jsou podstatně kyselejší než u člověka, jehož 

žaludeční šťávy jsou příliš slabé na trávení masa. Krev, 

sliny, lymfa a celé vnitřní prostředí býložravců, 

( plodožravců ) jsou povahy zásadité u masožravců 
kyselé.  

Uvedené rozdíly ukazují, že člověk se stravuje 

nesprávně a tím si způsobuje všechny choroby, které 
pojmenoval chorobami civilizačními. Většina namítne, 

že maso obsahuje bílkoviny, které člověk potřebuje. 

Ano obsahuje, živočišné, ale my máme k dispozici 

i rostlinné a ty nám stačí. Skrývají se například 
v semenech a jádrech a dalších produktech o kterých 

si povíme později a podrobněji. Nevhodnými produkty 

pro náš organismus jsou i mléčné a moučné výrobky 
a některé cukry, ale o tom zase příště. „Co tedy máme 

jíst?“ Takovou otázku jsem si kladl také. My na ni 

budeme hledat postupně odpověď, včetně sestavování 
jídelníčků. Lidé mají nedostatek informací o příčinách 

zvráceného stravování, také spoustu dezinformací, které 

jsou nám vštěpovány ze všech stran. Jde o byznys. Tato 

situace jde zvrátit jen v systematické a pravdivé výchově. 

U dětí a mládeže pak především ve škole, kde by se 
mnohem více mělo přihlížet k výuce zdravého životního 

stylu. 

 Článek obsahuje některé úryvky z knihy Ernsta 

Guntera – „Přirozená strava“ a z internetových zdrojů. 

Jubilejní recept : 

Slibovaný jubilejní recept pro jarní očistu 

organismu, tinktura z medvědího česneku a kopřivy: 
Natrhané lístečky z medvědího česneku nebo 

kopřivy vložíme do sklenice,  například 0,3 l. Sklenice 

musí být plná, mírně natlačená kopřivami nebo listy 
medvědího česneku. Zalejeme bílým destilátem, 

například slivovicí a postavíme na okno po dobu 14 dnů. 

Nejlépe na prosluněnou stranu. Po vyluhování za 14 dnů 

byliny vyjmeme a tinkturu pak již chráníme před světlem 
v papírové krabičce. Užíváme na lačno. Kapátkem 

nakapeme cca 20 kapek do pohárku v němž máme 

asi 1 cl vlažné vody. užíváme jedenkrát denně každý 
z produktů v rozdílnou dobu. 

Z historie Lobodic 

Silnice Lobodice – Polkovice 

V roce 1925 bylo rozhodnuto o výstavbě silnice 

Lobodice – Polkovice. Její realizace započala 

o několik let později. Dokončení silnice II tř. 

se uskutečnilo v roce 1932.  Zaválcování uhradil 

Okresní výbor v Přerově, obec Lobodice dodávala 

vodu a vybrala krásné stromoví. Silnice dostala 

název „Jubilejní silnice 28. října 1918“. Vybudována  

byla jako upomínka na radostné desáté výročí 

osvobození republiky  Československé.  

V katastru obce Lobodice měřila v roce 1932 

1.903m. Celkový náklad činil 226.463,- Kč. Podél 

silnice bylo vysazeno 350 stromů, z toho 175 třešní 

a 175 švestek. 

P o z v á n k a  

Mladí hasiči tančí 10.4.2015 od 17:30h 

sběr železa a papíru 11.4.2015 od 9h 

okresní kolo ml. hasičů v pátek 8.5.2015 od 9h 

Stavění máje 1.5.2015 od 15h 

Hasičská mše 3.5.2015 od 10:30h 

Kácení máje 30.5.2015 od 14h 

od 20h hraje cimbálová muzika “Falešnica“ 

Závěrem hasičského listu Vám výbor 

HS MHJ Lobodice přeje krásné prožití 

Velikonočních svátků.


